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نينوى تقييم المعلومات والممارسات التمريضية بخصوص تغذية الأطفال الخدج في وحدات الخدج في محافظةعنوان الرسالة

Assessing the nursing knowledge and practices in premature feeding in premature units

الخلاصة
فهناك ثلاثة أطفال مبتسرون من بين .من مجموع وفيات المواليد الحديثة% ٦٠ترتفع نسبة الوفيات بين الأطفال المبتسرون حيث تشكل 

ومن الضروري إن يكون الملاك التمريضي الذي . كغم ٢,٥مئة طفل يولدون قبل نهاية الأسبوع السابع والثلاثون من الحمل وتكون أوزانهم اقل من 
دراسة . يعمل في وحدات الأطفال المبتسرون  على درجة عالية من الكفاءة لتلافي حدوث المضاعفات التي تؤدي إلى زيادة نسبة العوق والوفيات

وصفية أجريت في وحدة الخدج في مستشفى الخنساء والبتول للولادة والأطفال في مدينة الموصل لتقييم المعارف والمهارات التمريضية لدى الملاك 
 ممرض وممرضة في الوحدات المذكورة في المستشفيات أعلاه ٢٠التمريضي في الرعاية والعناية بالأطفال الخدج حيث تكونت عينة الدراسة من 

تم جمع المعلومات باستخدام أداة تقييم المعارف وقياس المهارات حيث تكونت أداة تقييم المعارف من  . ٢٠٠٥\٨\٣١ لغاية٢٠٠٥\٦\١للفترة من 
 ٢٠ فقرة وأداة قياس المهارات في مجال التغذية بواسطة القنينة  من ٢٠وأداة قياس المهارات في مجال التغذية بالأنبوب المعدي من ،  فقرة ٢٨

و تم تحديد مصداقية و ثبات أداة الدراسة و التأكد منها عبر أجراء دراسة تمهيدية أولاً وبعدھا عرضت أداة البحث على سبعة من الخبراء في . فقرة 
وأن %.٤٠وبلغت،أظهرت نتائج الدراسة أن معظم الملاك التمريضي العامل في الوحدات المذكورة ھم من الأعمار الفتية. مختلف الاختصاصات

ووجد ت فروقات معنوية كبيرة بقياس المتوسط الحسابي للمعارف والمهارات . في ھذه الوحدات١\٢نسبة الإناث كانت أعلى من الذكور آذ بلغت
بين المعارف )  ٠,٠٠١،  <p. value(كذلك أظهرت الدراسة أن ھناك فروقات معنوية عند مستوى .بشكل عام مقارنة بالمتوسط الفرضي

كما أظهرت الدراسة أيضا فروقات معنوية ٠والمهارات ومتغيرات المستوى التعليمي والدورات التدريبية والفترة الحقيقية للعمل بوحدات الأطفال
في مجال تغذية الأطفال بواسطة القنينة ومتغير المستوى الدراسي للممرض وتبين أن لديهم قصور في ھذا ) ٠,٠٠١،  <p. value(عند مستوى 

يستنتج من ٠)العمر و الحالة الاجتماعية،الجنس(ولم تظهر أية فروقات معنوية بين المعارف والمهارات للملاك التمريضي بالنسبة لمتغيرات٠المجال
ھذه الدراسة أن ھنالك قصور في المعارف والمهارات لدى الملاك التمريضي العامل في وحدات رعاية الخدج ولذلك نوصي بإنشاء مراكز 
متخصصة للعناية بالأطفال الخدج واستحداث برامج ودورات تدريبية فعالة ومكثفة لغرض رفع المستوى العلمي للممرضين في مجال رعاية 

الأطفال الخدج
Abstract

The mortality rate among premature babies is very high that it forms 60% of newborn babies. The 

incidence of prematurity that there are 3 premature babies, out of 100 live births and most of them weigh less than 

2.500 kgs. The nursing staff working in such units must be highly qualified to avoid complications which lead to 

the increase of disability and death rate.A descriptive study has been conducted in the premature baby unit in Al-

Khansaa' and Al-Batool hospitals for maternity and children in Mosul city to assess knowledge and practice of the 

nursing staff in the caring of premature infants.

The sample of the study consisted of 20 nurses working in the premature units in the two hospitals above 

from the 1st of June 2005 to 31st of August 2005 The data was collected by using knowledge assessment and 

practice measurement tool. The knowledge assessment tool consisted of 28 items and the practice measurement 

tool in regarding nasogastric feeding consisted of 20 items and the practice measurement tool regarding bottle 

feeding consisted of 20 items. The validity and reliability of the tools of the study have been done through a Pilot 

study and through exposing the tools of the study to seven experts in different specialties.  The results of the study 

show that high percentages (about 40%) of the staff who work in the premature baby units are of the young age 

group. It has also been found that the ratio of 2/1 of female workers is higher than male workers in such units.                                               

Highly significant differences have been found by measuring the average of knowledge and practice in general 

with regard to Theoretical Mean. The study shows that there are significant differences (<0,001 at p. value) in 

knowledge                                                                                                                                                                     

practice and the variables of the educational level, training courses and the real period of working in the baby 

units. There are also significant 
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